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President Ilves kuulutab välja noore arhitekti preemia
ARHITEKTUUR. Kaheksa arhitekti 
kandideerivad viiendat korda välja 
antavale noore arhitekti preemiale, 
mille võitja kuulutab homsel 
sõbrapäeval Kumus välja vabariigi 
president Toomas Hendrik Ilves.

 
Linnalahendused OÜ, 
Paik Arhitektid OÜ

[1] Olen suu-
rema osa ener-
giast pühenda-
nud avaliku sektori tööle ja 
ühiskondlikele asjadele, seepä-
rast on mul teiste arhitektidega 
võrreldes vähem säravaid val-
misehitatud objekte. Juhul kui 
mind selles kontekstis premee-
ritakse, annaks see kinnitust 
senise töö vajalikkusele ning 
loodetavasti rohkem tahtejõu-
du ühiskondlike asjadega edas-
pidigi aktiivselt tegeleda.
[2] Julgen öelda, et Eesti arhi-
tektid on tasemel ja arhitek-
tuurikultuur areneb heas suu-
nas. Paljuski on selle aluseks 
korralik arhitektuuriharidus, 
mida tuleb hoida ja arenda-
da. Ehituskultuuri probleem-
semat osa näeme aga tervik-
keskkonna loomisel, mis väl-
jendub näiteks süsteemi-
tus valglinnastumises, auto-
kesksetes liikluslahendustes, 
kahtlase kvaliteediga ehitis-
tes, avaliku ruumi kadumises 
või muidu heitlikus ruumili-
ses arengus.

See pole enamasti olnud 
arhitekti teha ja probleemi ta-
ga võib näha erinevaid põhju-
seid – mõnikord on ametkon-
nad oskamatud või arendajad 
ahned, osa probleeme tuleb õi-
guskeskkonna vastuolulisusest, 
kuid vahel siiski ka arhitekti 
paindumatusest.

Olen üldiselt optimist-
lik, mõeldes, et oleme noor 
riik, mis alles õpib ja pole veel 
jõudnud hästi toimivaid süstee-
me välja arendada ning samas 
oleme väikeriik, mis hea tah-

 
teemalehe
toimetaja



 

te korral on võimeline kiires-
ti muutuma.

Kuna tunnetan, et võrrel-
des kümne aasta taguse ajaga 
on rahva ootused hea elukesk-
konna järele tunduvalt suure-
nenud, võiks ju loota, et ka po-
liitikute – nii riigi- kui linnajuh-
tide – tahe panustada ehitata-
va keskkonna kvaliteeti peaks 
lähitulevikus kasvama. 
[3] Minu jaoks algab uuendus-
likkus alati mõtlemisest ning 
see võib seisneda ka vana asja 
taasavastamises.

[4] Eestis ma ei eristakski kui-
gipalju nooremate ja vanema-
te arhitektide väljakutseid. Kui 
läänes on nii-öelda suurde ellu 
sissetrügimine noortele raske 
proovikivi, siis meil on noor-
tel olnud üsna kerge leida oma 
võimalusi. Minu jaoks isiklikult 
algasid väljakutsed sellega, kui 
pärast ülikooli otsustasin esi-
mesed kolm aastat töötada ko-
halikus omavalitsuses.

Ise valisin peamiseks üles-
andeks enese sisulise kehtesta-
mise olukorras, kus ühiskond-
lik suhtumine austas eelkõi-
ge formaalseid reegleid, pidas 
maaomanikku peaaegu pühaks 
ning kus linnaarhitekti roll oli 
üldsusele üsnagi mõistetamatu.
[5] Hoiduksin ühe ehitise väl-
jatoomisest. Olen üksikobjek-
tide asemel tegelenud rohkem 
linnade ja riigiruumiga. Hea 
näitena tooksin välja Hollan-
di, kus on osatud ülitiheda rah-
vastikuga elukeskkond aren-
dada logistilises mõttes silma-
paistvalt ladusalt toimivaks 
süsteemiks, hoides sealjuures 
ka üksikobjektide esteetiliselt 
head taset.

Tegelikult ma ei arva, et 
peaksime ideaale kaugelt maalt 
otsima. Seepärast toon pildi-
na välja hoopis ortofoto Tallin-
na vanalinnast, mis terviku-
na on suurepärane näide ruu-
mist, kus tihedalt kokkupaki-
tud struktuuris peitub võluv 
mitmekesisus.

Meil on uute asjade loomi-
sel palju õppida oma riigi va-
nalinnadest ja muudest vana-
dest linnaosadest, mis on ela-
miseks tunduvalt sobivamad, 
ühtlasi palju mitmekesisemad 
kui enamik uuemal ajal tead-
likult planeeritud elukeskkon-
di. Võiksime rohkem näha ise-
kujuneva ruumi väärtusi, välti-
des seejuures ülemääraseid for-
maalseid reegleid, mis suuna-
vad uut ruumi pigem ükslui-
suse suunas.
[6] Mulle on eeskujuks kõik 
need inimesed, kes lisaks ta-
valisele tööle panustavad oma 
aega ühiskonna üldisesse aren-
gusse, leides võimalusi anda en-
dast midagi sellist, mida neilt 
keegi ei oota, ei telli ega nõua.

 
Kavakava OÜ

[1] See oleks 
suur üllatus, 
sest ma pean en-
nast pigem sildade ehitajaks 
ja väärtuste hoidjaks kui lipu-
laevaks. Üks osa minu tegevu-
sest on maastikuarhitektuuri 
integreerimine arhitektitöösse 
läbi sellesuunalise arhitektuu-
rihariduse Eesti Kunstiakadee-
mias, mistõttu oleks suurepä-
rane, kui preemia kaudu leiaks 
see laiemat kandepinda.

Maastikuarhitektuur on 
Eesti oludes nagu luksuskaup, 
kuid seda enam tuleks vähe-
seid ressursse läbikaalutult ra-
kendada. Ruum on tervik, hoo-
nete sees, vahel, ümber, ning 
seda tuleb terviklikult ka pla-
neerida ja kujundada. Hoo-
nete arhitektuur on kindlas-
ti kõige silmatorkavam linna-
ruumi komponent, aga kuna 
linn ei koosne üksikutest ma-
jadest, vaid tänavatest, välja-
kutest, parkidest, siis see, kui-
das on kujundatud (või kuju-
nenud) majadevaheline ruum, 

loob kokkuvõttes linna iseloo-
mu.
[2] Eestis pole pikalt või süga-
vuti kultiveeritud mingit üht 
tüüpi suhtumist või stilistikat 
– see on loonud põnevaid dis-
sonantse, ootamatuid kooslu-
si. Teisalt tähendab see muidu-
gi seda, et meil on raske välja 
tuua mingit «oma nägu» – see 
on alatises muutumises. Sellele 
on kaasa aidanud meie katkes-
tuste ajalugu, mis pole ka ruu-
mil kunagi lasknud muutuda 
liiga konformistlikuks.
[3] Innovaatilisus tähendab mi-
nu jaoks eeskätt vaba mõtle-
mist, tehnikad ja tehnoloogiad 
on abivahendid ideede teosta-
miseks. Seejuures ei istu mul-
le nihilistlik innovaatilisus, st 
uuendus uuenduse iseenda pä-
rast, vaid eetiliselt läbikaalutud 
edasiviiv mõtlemine.
[4] Praegu kooli lõpetav noor 
arhitekt on hoopis teistsuguses 
olukorras kui 90ndate lõpus. 
Ühiskond on palju stabiilsem 
ja selgepiirilisem, mis tähen-
dab, et noortel on vaja kauem 
ennast koguda ja tõestada. See 
on arhitekti töö iseloomu ar-
vestades üsna loogiline asjade 
kulg. Need, kes lõpuks hoo sis-
se saavad, on juba piisavalt tu-
gevad ja iseseisvad. Majanduse 
aeglustumise tõttu jõuab aga 
arhitektide laudadele tundu-
valt vähem uute hoonete telli-
musi. Selle asemel tuleb ümber 
orienteeruda ja tegeleda mitme-

suguste re-teemadega: rekonst-
rueerimine, renoveerimine, re-
vitaliseerimine. Räägitakse ka 
nn vaese arhitektuuri tulekust, 
kus glamuurse staararhitektuu-
ri ajastu asendub madala eelar-
vega sotsiaalselt tundliku arhi-
tektuuriga.

Minule see suund täitsa is-
tub, juhul kui sellest ei kujune 
välja odavarhitektuuri massi-
liikumine. Väike (ehitus)eel-
arve paneb tihtipeale just in-
novaatilise mõtlemisaparaa-
di paremini tööle kui liigne 
küllus.
[5] Mind paeluvad lihtsad ja 
ehedad lahendused, kus on sees 
üks tugev mõte või siis hoopis 
väike kiiks. Äsja käis Eestis kü-
las ja pidas ausa ühiskonnakrii-
tilise loengu ammune sõber Sa-
mi Rintala, kelle enamik töid 
on ta enda kätega tehtud. Sa-
mi töödest sobiks näiteks koos 
Marco Casagrande ja norra tu-
dengitega ehitatud ujuv saun 
– äärmuslikult lihtsa vormi ja 
väikese eelarvega tehtud ob-
jekt, mis on hea näide funkt-
sionaalse arhitektuuri ja ümb-
ritseva maastiku sümbioosist. 
Arhitektuur ei tohiks olla lii-
ga kaldu monumendipüstita-
mise poole, vaid peaks olema 
midagi inimesele olemuslikult 
vajalikku. 

Maastikuarhitektidest ni-
metaksin Gilles Clement’i, hul-
lu prantslast, kes on ühest kül-
jest väga hea inimesetundja, 

KÜSIMUSED

1. Kui homme antakse noore arhi-
tekti preemia just sinule, siis mida 
see sinu jaoks tähendab, millised 
uksed avab ja miks?
2. Mida arvad arhitektuurikultuu-
rist ja -väärtustest ning suunda-
dest Eestis?
3. Kui arhitektil palutakse olla in-
novaatiline, kuivõrd see tähendab 
siis tänapäevaseid materjale, 3D-
jooniseid ja muud tehnilist ning 
kuivõrd innovatsiooni mõtlemi-
ses, tervikpildis?
4. Mis on Eestis noore arhitekti 
jaoks suurim erialane väljakutse?
5. Kui tuua maailmast üks hea 
näide, mis on sinu arvates oma-
moodi arhitektuuri-ideaaliks, ke-
hastades õigeid põhimõtteid, lä-
henemisi vms olulist, siis mis ob-
jekt see oleks ja miks?
6. Kes on sulle eeskujuks Eestis?

Kuna linn ei koosne 
üksikutest majadest, siis 

see, kuidas on kujundatud 
majadevaheline ruum, loob 

kokkuvõttes linna iseloomu.

Räägitakse vaese 
arhitektuuri tulekust, kus 
glamuuriajastu asendub 
madala eelarvega sotsiaalselt 
tundliku arhitektuuriga.

Eeskujulikke arhitek-
tuurinäiteid ja inspi-
reerivat innovatsioo-
ni näeb üle maailma 
palju. Noore arhitekti 
preemiale kandidee-
rivate Eesti arhitekti-
de eeskujusid illust-
reerivad Snøhetta 
projekteeritud Oslo 
ooperimaja (vasakult 
ülevalt päripäeva), 
Siiri Vallneri ja Indrek 
Peili töö «Kai» linna-
installatsioonide fes-
tivalil LIFT 11, ortofo-
to Tallinna vanalin-
nast (mis Toomas 
Paaveri sõnul on ter-
vikuna suurepärane 
näide ruumist, kus ti-
hedalt kokku pakitud 
struktuuris peitub 
võluv mitmekesisus), 
Peter Zumthori Bru-
der Klausi kabel Sak-
samaal ning Sami 
Rintala ja Marco Ca-
sagrande ehitatud 
ujuv saun Norras.
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Oslo ooperimaja

Ujuv saun Norras

Unikaalset ja põnevat arhitektuuri luuakse kõikjal maailmas


